
Současný stav hrádeckého vlakového nádraží netěší nejen obyvatele 
města, využívající vlakového spojení s Libercem a Varnsdorfem, ale je 
i nehezkou vizitkou, které si nutně všimnou přijíždějící turisté. V roce 
2017 byl poprvé představen záměr rekonstrukce nejen nádražní bu-
dovy, ale celého areálu železniční stanice. Nová podoba nádraží bude 
přístupnější, bezbariérová, propojená s autobusovým terminálem. 
Změní se i podoba železničního přejezdu. Dnes můžeme představit 
první vizualizace, které ukáží, na co se můžeme těšit. 

„Investorem celé této velké investiční akce bude státní podnik 
Správa železnic v kooperaci s městem a Libereckým krajem. Aktuálně 
se inten zivně pracuje na projektové dokumentaci pro stavební povo-
lení a prováděcí dokumentaci, což by mělo být hotové na podzim le-
tošního roku. Předpokládáme, že k realizaci by mělo dojít  
v letech 2022–2023,“ říká starosta města Josef Horinka. I když město 
nebude investorem, se Správou železnic stále komunikuje. „Město po 

celou dobu projekt připomínkuje, snažíme se prosadit celou řadu 
prvků, jakým je třeba biketower, zeleň před nádražím, úprava ul. Ná-
dražní a celého prostoru od nádraží k ul. Liberecká,“ dodává Josef Ho-
rinka. 

Co vše se v areálu nádraží změní? Začněme železničním přejezdem 
na Liberecké ulici. Rekonstrukce v první řadě počítá se zrušením pod-
chodu u přejezdu. Zmizí nadzemní části a místo nich se v těchto mís-
tech prodlouží chodníky. Podchod totiž svému účelu příliš neslouží, 
což je nejlépe vidět ve chvíli, kdy jsou stažené závory a většina lidí  
u nich stejně raději čeká, až se zase zvednou. Samotný přejezd bude 
osazen automatickými závorami. Zároveň se dvoukolejný přejezd zre-
dukuje na jednokolejný a další dělení kolejí bude až v areálu nádraží. 
Zbourá se tedy i budova hradla u přejezdu, která v případě úplné 
automatizace nebude potřeba.  

Pokračování na straně 3 

Vlakové nádraží dostane novou podobu

 
V Cihelně vznikne pumptrack 
Pumptracková dráha vznikne v rámci česko-
polského projektu v sousedství současného 
skateparku. 
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Kroužky v DDM Drak 
Do Domu dětí a mládeže se vrací kroužky.  
A to nejen ty, na které jsou děti zvyklé. 
Připravují se tady i zcela nové aktivity. 
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Chodník do Oldřichova 
V průmyslové zóně brzy začne výstavba nové 
výrobní haly. Podmínkou bylo vybudování 
chodníku podél silnice do Oldřichova. 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
9. schůze rady města 
Rada města na svém 9. jednání, konaném dne 7. dubna 2021, mimo 
jiné: 
— schválila vítězného účastníka (dodavatele) zakázky s názvem „Ven-

kovní učebna (dřevěný altán) MŠ Donín, Hrádek nad Nisou“, a to 
společnost SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za celkovou cenu  
541 029,12 Kč vč. DPH 

— schválila vypsání veřejné zakázky malého rozsahu pro výběr doda-
vatele na veřejnou zakázku s názvem „Hřebenovka v Trojzemí pro 
děti i dospělé“. 

 
10. schůze rady města 
Rada města na svém 10. jednání, konaném dne 21. dubna 2021, mimo 
jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 96 064 Kč na 
úhradu dodavatelských faktur za nákup nábytku do učebny bu-
doucí druhé třídy 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-
dek nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 28 978 Kč na 
úhradu dodavatelské faktury za nákup nových lehátek do mateřské 
školy Václavice 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola Li-
dická, Hrádek nad Nisou, ve výši 233 824,84 Kč na úhradu doda-
vatelské faktury za dodávku vybavení kmenových učeben a sbo -
rovny ZŠ Lidická 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Dům dětí a mládeže 
DRAK, v celkové maximální výši 47 500 Kč na úhradu dodavatel-
ských faktur za dodávku vybavení kancelářským nábytkem, mate-
riálem pro drobné renovace budovy a monitorem k PC 

— schválila Smlouvu o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu 
Státního fondu dopravní infrastruktury na rok 2021 na akci 
„Oprava komunikace a výstavba chodníku ul. Liberecká, Hrádek 
nad Nisou“ v maximální částce příspěvku 5 200 143,00 Kč, při cel-
kových nákladech na akci 11 177 845,11 Kč 

— vzala na vědomí podanou žádost o dotaci na projekt „Rekon-
strukce střechy objektu č. p. 67 ‚Azyl‘ v Hrádku nad Nisou –  
II. etapa“ do Dotačního fondu Libereckého kraje, Programu:  
7.2. Záchrana a obnova památek v Libereckém kraji, o celkových 
výdajích ve výši 2 906 900,36 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve 
výši 300 000 Kč a vlastním podílu ve výši 2 606 900,36 Kč 

— vzala na vědomí podané žádosti o dotaci do Dotačního fondu Li-
bereckého kraje, Programu: 1.1 Podpora jednotek požární ochrany 
obcí Libereckého kraje na projekty: 
1. Obnova 8 ks zásahových obleků pro JSDHO Hrádek n. N., o cel-

kových výdajích ve výši 176 352 Kč, požadované dotaci ve výši 
88 176 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 88 176 Kč (50 %) 

2. Pořízení 3 ks radiostanic pro JSDHO Hrádek n. N., o celkových vý -
dajích ve výši 153 261 Kč vč. DPH, požadované dotaci 76 631 Kč 
(50 %) a vlastním podílu ve výši 76 631 Kč (50 %) 

— schválila přijetí účelové neinvestiční dotace z Ministerstva vnitra – 
generálního ředitelství Hasičského záchranného sboru České repu-
bliky ve výši 150 000 Kč na projekt „Hrádek nad Nisou – zabezpe-
čení akceschopnosti JSDHO na rok 2021“ 

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad 
Nisou pod názvem: Pořízení kompostérů pro obyvatele města Hrá-
dek nad Nisou – II. etapa“ do Dotačního fondu Libereckého kraje, 
Programu: 8.5 Podpora předcházení vzniku odpadů, jejich opětov-
ného použití a podpora sběru a využití bioodpadů, o celkových vý-
dajích ve výši 81 515,46 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši  
40 757,73 Kč a vlastním podílu ve výši 40 757,73 Kč 

— schválila poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč Spolku Hrádek n. N. – 
Ostrov života, z. s. 

— vyhlásila konkurzní řízení na obsazení funkce ředitele/ředitelky Zá-
kladní školy a Základní umělecké školy T. G. Masaryka, Hrádek nad 
Nisou, s předpokládaným nástupem do funkce od 1. srpna 2021 
nebo dle dohody 

— schválila poskytnutí finančního daru organizaci Člověk v tísni, o. p. s., 
Praha 2, ve výši 13 500 Kč na realizaci základních činností sociální 
služby Odborné sociální poradenství – zaměřené na dluhovou 
problematiku, a 25 300 Kč na realizaci základních činností sociální 
služby Odborné sociální poradenství – Terénní programy 

— s okamžitou platností revokovala bod 2) usnesení RM č. 20/944/RM/17 
ze dne 6. 12. 2017, a tedy tímto zrušila úhrady paušálních náhrad 
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Užíváme si květen, lásky čas, a po dlouhé zimě, aprílovém počasí a další 
vlně covidu se zdá, že se můžeme zase zhluboka nadechnout. Město 
na sklonku dubna doslova zaplavily růžové květy okrasných stromů, 
místy naředěné sytě žlutými kvítky zlatého deště. Lidé se na sebe začali 
více usmívat, a přesto, že roušky ještě nějakou dobu zřejmě neodlo-
žíme, důvodů k radosti bude přibývat. Děti se postupně vrací do škol 
a školek, otevírají se obchody a některé kulturní instituce a snad se už 
brzy dočkáme i otevření zahrádek, restaurací a kaváren. V jiných letech 
by se touto dobou připravovala, nebo dokonce už konala řada kultur-
ních akcí. Letos nad jejich pořádáním stále visí velký otazník. Pořada-
telé si lámou hlavu, jak se připravit na nutná omezení, zda akci vůbec 

chystat, jak se vypořádat s případným limitem návštěvníků atd. 
Mnoho otázek před sezónou si kladou také na Kristýně. Loni se uká-
zalo, že ani covid, ani nejrůznější omezení návštěvníky rekreačního 
areálu nezastaví. Letos tady proto opět nachystali soustu novinek. 
Zvlášť pro ty, kteří se na Kristýně ubytovávají. Píšeme o nich v tomto 
čísle, stejně tak jako o dalších zajímavých tématech. Například o rekon-
strukci nádraží, vybudování pumptrackové dráhy nebo o výstavbě  
vodovodu na Sedle a Uhelné. Přejeme vám příjemné počtení a krásné 
jarní dny. 

Za redakční tým  
Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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za výjezd oddávajícího a matrikářky za účelem sňatku do nema-
triční obce 

— schválila uzavření dodatku ke smlouvě o dílo na akci s názvem  
„KD Beseda – látkové a tahové vybavení (opony, závěsy)“ ze dne  
4. 3. 2021, jehož předmětem je rozšíření předmětu smlouvy o další 
látkové vybavení, navýšení celkové ceny o 31 437,97 Kč vč. DPH  
a prodloužení termínu předání díla do 30. 06. 2021 

— schválila přidělení zakázky s názvem „Opravy výtluků komunikací 
metodou ITHR za 1 m2“ firmě Street, s. r. o., Praha 8, Libeň, za cenu 
za 1 m2 ve výši 598,95 Kč včetně DPH. 

 
11. schůze rady města 
Rada města na svém 11. jednání, konaném dne 28. dubna 2021, mimo 
jiné: 
— schválila čerpání investičního fondu organizace Základní škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín, ve výši 14 650 Kč na úhradu dodavatel-
ských faktur za rozvod datových sítí do učeben organizace 

— souhlasila s přijetím věcného daru 15 t písku v celkové hodnotě  
3 219 Kč od společnosti ZAPA beton, a. s., do vlastnictví příspěvkové 
organizace Mateřská škola, Hrádek nad Nisou, Oldřichovská ul. 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola  
T. G. Masaryka, v celkové maximální výši 64 424 Kč na úhradu do-
davatelské faktury za nákup 4 kusů klarinetů pro potřeby ZUŠ. 

 

Ze zasedání zastupitelstva města 
4. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 4. řádném zasedání, konaném dne  
28. dubna 2021, mimo jiné: 
— schválilo změnu rozpočtu města Hrádek nad Nisou 2021 č. 1.  

Rozpočet města 2021 po změně má stanoven celkový objem pří-
jmů částkou 206 765 140 Kč, celkový objem výdajů částkou  
276 214 753 Kč a salda ve výši 69 449 613 Kč ve třídě financování 

— schválilo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad Nisou  
č. 1/2021 o místním poplatku z pobytu 

— schválilo uzavření smlouvy o dílo a příkazní smlouvu na provedení 
projektové dokumentace, činností a služeb souvisejících s obnovou 
břidlicové střešní krytiny Chrámu pokoje se společností FS Vision, 
s. r. o., za nabídkovou cenu ve výši 348 480 Kč, vč. DPH 

— schválilo uzavření darovací smlouvy, jejímž předmětem je závazek 
města nabýt vlastnické právo k právu užít autorské dílo, tj. projek-
tovou dokumentaci, v hodnotě ve výši 348 480 Kč, vč. DPH, vyho -
to venou na základě smlouvy o dílo a příkazní smlouvy na prove -
dení projektové dokumentace, činností a služeb souvisejících s ob-
novou břidlicové střešní krytiny Chrámu pokoje se společností  
FS Vision, s. r. o., a následně i závazek bezplatně převést licenci  
k této projektové dokumentaci Náboženské obci Církve českoslo-
venské husitské v Hrádku nad Nisou.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
26. května 2021 od 17.00 v multifunkčním sále Brány Trojzemí. 

Dokončení ze strany 1 
Kompletní rekonstrukcí projde i nástupiště. Zrušen bude podchod  
z nádražní budovy a vznikne nový, který nástupiště propojí přímo 
s autobusovým terminálem. Přístup bude bezbariérový, tedy vyba-
vený výtahem. K první koleji se bude přicházet rovnou z terminálu, 
čili si cestující v jednom směru jízdy ušetří cestu podchodem, navíc 
přechod z autobusu na vlak bude možný suchou nohou. Boční i ostrov -
ní nástupiště budou vyšší, do vlaku se tedy bude pohodlněji nastu-
povat. Rekonstrukce řeší také nové zastřešení nástupiště. 

Změnou projde i dispozice samotného nádraží. Jeho veřejná část, 
tedy čekárna a nové sociální zařízení, bude u autobusového terminálu, 
jehož zastřešení bude také zcela nové. 

Zlepšení se dočká přístup k nádraží. Připravovaný projekt počítá 
s vybudováním dvou chodníků. Jednoho směrem k ulici Liberecká 
mezi kolejištěm a bývalou celnicí s odbočkou k Penny marketu. V dru-
hém směru je plánováno propojení nádraží s Husovou ulicí u viaduktu 
přes pozemek Policie ČR s tím, že by se tím zlepšil přístup do ulice Ol-
dřichovská, kam si dnes řada cestujících zkracuje cestu přes kolejiště. 

Samotná budova nádraží se dočká nových oken, střechy a opravené 
fasády. Historický ráz budovy přitom nebude znehodnocen, počítá se 
s okny v původním členění i se zachováním zdobných prvků fasády. 
Prostory nádraží doplní pevné a odolné lavičky a odpadkové koše. 

Budova hrádecké železniční stanice byla postavena současně s tratí 
Liberec–Žitava, na které byl provoz zahájen 1. prosince 1859. V roce 

1910 prošlo nádraží vekou změnou. Byl přistavěn trakt s vestibulem  
a bylo vybudováno nástupiště. Změna se dotkla i kolejiště, které pů-
vodně bylo i na druhé straně budovy. Tam, kde se dnes po vnitřním 
okruhu města prohánějí auta, vedla vlečka do bývalé slévárny. Po  
přestavbě byly všechny koleje tak, jak je známe dnes, na jedné straně 
budovy. Dnešní podoba nádražní budovy je z roku 1992, kdy dostala  
fasáda zelenou barvu, rok poté byl opraven objekt celnice a skladu. 

Vít Štrupl

Vlakové nádraží dostane novou podobu
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U Cihelny vznikne pumptracková dráha

Dotační program města na rok 2021
31. 3. 2021 byl zastupitelstvem města schválen dotační program 
města na letošní rok. Příjem žádostí o dotaci bude probíhat od  
3. května do 21. května. Projednání a schválení podpory proběhne  
2. června na schůzi rady města. 

Stejně jako v minulých letech má dotační program dvě části. O do-
taci je možné žádat na projekt, tedy jde o podporu kulturní, sportovní 
a další činnosti dětí, mládeže a široké veřejnosti nebo činnosti sub-
jektů působících na území města. V tomto podprogramu je připraveno 
k rozdělení 255 tisíc korun. Podprogram na podporu volnočasových 
činností (dříve podprogram na člena) je určen pro podporu subjektů 
s členskou základnou působících na území města a je v něm připra-
veno 145 tisíc korun. Dotaci je možné čerpat na akce realizované  
a hrazené v období od 1. 1. do 31. 12. 2021. 

Žádosti je možné podávat výhradně prostřednictvím standardizo-
vaných formulářů, a to osobně na podatelně úřadu nebo poštou nebo 
datovou schránkou s elektronickým podpisem. Formuláře jsou k dis-
pozici na internetových stránkách města, případně je možné si je  
vyzvednout na odboru dotací a kultury. 

V podprogramu na akce je dotace určena na projekty veřejně pro-
spěšného charakteru – podporu kulturní, sportovní a další činnosti 
dětí, mládeže a široké veřejnosti nebo činnosti subjektů působících 
na území města. 

Žádat mohou právnické osoby a fyzické osoby i podnikající,  
působící na území města Hrádek nad Nisou, vyjma příspěvkových 
organizací města a oddílů Sboru dobrovolných hasičů. Žadatel může 
podat maximálně 2 žádosti. Maximální výše dotace na první žádost 
je 15 000 Kč, na druhou žádost 7 500 Kč. Dotace není určena na 
úhradu nákladů v souvislosti s reprezentací jednotlivců a kolektivů  
v zahraničí. 

Oproti předchozím rokům byla zpřesněna kritéria hodnocení  
žádostí. Žádosti, které nezískají ani 15 bodů z možných 60, budou  
vyřazeny. Žádosti, které získají od 15 do 45, bodů mohou obdržet až 
80 % požadovaných prostředků, žádosti, které získají 45 a více bodů, 
mohou obdržet až 100 % požadované dotace. 

Podprogram „na člena“ je určen na podporu členství dětí a mlá-
deže (do 18 let věku), příp. dospělých členů organizací zajišťujících 
zájmové aktivity na území města. Požádat si mohou právnické osoby, 
které mají sídlo na území města Hrádek nad Nisou a které mají stano-
vený minimální členský příspěvek ve výši 10 Kč na člena. Žadatel 
může podat maximálně 1 žádost.  

Dotace bude poskytnuta ve výši 200 Kč na člena do 18 let, v maxi-
mální výši 20 000 Kč na jednu žádost. Pokud celková alokace nebude 
vyčerpána, bude zbytek finančních prostředků rozdělen poměrově 
mezi žadatele a určen na podporu dospělých členů. Organizace  

S areálem bývalé cihelny má město dlouhodobě velké plány. Proměnit 
ho chce v lesopark, který se stane dalším místem ve městě pro odpo-
lední procházky a aktivní odpočinek. Už nyní můžeme využívat upra-
vené cesty, povalové chodníky a altány, které tady vznikly v roce 2019. 
V brzké době přibudou vodní prvky v podobě tůní. Nejnovějším poči -
nem v této lokalitě je pak vybudování pumptrackové dráhy, která na-
váže na stávající skatepark.  

Co je pumptrack? Jde o uzavřený, uměle vytvořený okruh pro jízdu 
na kole, který je možné projíždět i bez šlapání. Okruh je tvořený 
vlnkami a klopenými zatáčkami, které umožňují udržovat a zvyšovat 
rychlost. Princip pumptracku spočívá v tom, že kolo je poháněno se-
trvačností a jezdec mu v tom pomáhá pohybem těla a střídavým tla-
kem na přední a zadní kolo, tak zvaným „pumpováním“. Tyto dráhy 
získávají na oblibě a k jejich budování přistupuje stále více měst. Ani 

 

 Hrádek tedy nezůstane pozadu. Dráha v Cihelně bude měřit  
135 m. Cyklisté (ale např. i inlinisté, koloběžkáři nebo skateboardisté) 
budou mít k dispozici 9 klopených zatáček a kolem dvaceti terénních 
boulí. Samozřejmostí bude i vybudování zázemí v podobě laviček  
a odpadkových košů. 

 
 
Projekt město realizuje z programu přeshraniční spolupráce Inter-

reg V-A Česká republika-Polsko prostřednictvím Euroregionu Nisa. 
Partnerem je polské město Boleslawiec. Součástí projektu S pumptrac-
kem k partnerství je i společná česko – polská cyklistická exhibice  
s dětskými závody. Předpokládané náklady jsou ve výši 1,2 milionu 
korun, bezmála 800 tisíc pokryje dotace. V současnosti se připravuje 
výběrové řízení na zhotovitele.  

Registracni číslo projektu: CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0002707. 
Věra Baumgartnerová Místo pro vytvoření pumptrackové dráhy v lesoparku

Pumptracková dráha v Chrastavě
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Stavba chodníku do Oldřichova

Na Uhelné začala rekonstrukce vodovodu

Kdo alespoň občas jezdí po obchvatu města ke kruhové křižovatce na 
Oldřichovské ulici, nemohl přehlédnout stavbu, která začala na sjezdu 
do Oldřichova. Podél staré komunikace byly vykáceny stromy a do  
Oldřichova se dočasně přijíždí obloukem, který nahradil původní pří-
mou silnici. 

Na místě oblouku vznikne nová křižovatka s kruhovým objezdem, 
která umožní přístup do další části průmyslové zóny, vznikající právě 
mezi silnicí do Oldřichova a silnicí do Polska. Součástí stavby bude  
i nový chodník po pravé straně silnice a výsadba nové aleje. Podél 
chodníku se také objeví nové veřejné osvětlení, poprvé v provedení 
LED svítidel. 

Výstavba kruhové křižovatky a nového chodníku byla jednou z pod-
mínek města pro vznik další části průmyslové zóny. Pozemek koupila 
od města a od soukromého vlastníka v roce 2019 společnost VGP, která 
už v Hrádku vlastní areál, ve kterém sídlí společnost Drylock. I na no-
vém místě má vyrůst hala s příslušenstvím určená pro lehčí výrobu 
nebo skladovací prostory. -vš-

zajišťující zájmové aktivity musejí mít min. 80 % členské základny  
s bydlištěm v Hrádku nad Nisou. 

Celé znění podmínek dotačního programu, včetně seznamu po-
vinných příloh žádosti, najdete na internetových stránkách města. Pří-
padné nejasnosti žadatelů je možné konzultovat na odboru dotací  

a kultury. Kontaktní osobou je Jana Matušková, tel.: 482 411 431, 
email: matuskova@muhradek.cz. 

Kromě dotačního programu je možné využít také individuálních 
žádostí o dotaci z rozpočtu města. Podrobné informace jsou zveřej-
něny na internetových stránkách města.

V polovině dubna bylo zahájeno pokládání nového vodovodního 
řadu na Uhelné. Mění se i část přípojek směřujících k jednotlivým od-
běratelům ležících pod silnicí nebo veřejným prostranstvím. Důvo-
dem je špatný technický stav stávajícího rozvodu vody. Akci realizují 
na svůj náklad Severočeské vodovody a kanalizace, a. s.  

Technologie zprvu počítala s výkopovými pracemi v celé délce stá-
vajícího hlavního vodovodního řadu na Uhelné. Těsně před zaháje-
ním vlastních prací však došlo ke změně a nový řad se podařilo uložit 

do země tak zvaným protlakem. Speciální stroj se dokáže pod zemí 
provrtat z jednoho výkopu na začátku vedení do dalšího, vzdáleného 
až 150 m. V praxi byly použity vzdálenosti kratší. Přesto bylo možné 
místo výkopu uprostřed silnice v celé Uhelné udělat jen několik tech-
nologických děr do země, mezi kterými důmyslné zařízení doslova 
protáhlo nové polyetylenové potrubí. Zásadním způsobem tak byly 
omezeny výkopové práce, které by mimo jiné zcela ochromily do-
pravu v Uhelné, kde existuje pouze jedna přístupová cesta. 

Nezanedbatelný je i fakt, že se obnovený řad podařilo uložit upro-
střed silnice s minimálním narušením kořenového systému místních 
lipových alejí. Kořeny mnoha starých lip, které patří mezi symboly 
Uhelné, by při klasických výkopových pracích utrpěly rozsáhlá poško-
zení. Není ani bez zajímavosti, že použitá protlačovací souprava  
dokáže podzemí vrt mezi jednotlivými vstupy vést i „do zatáčky“ 
nebo měnit hloubku vedení od povrchu. 

K obnovenému hlavnímu řadu pracovnící 1. jizerskohorské sta-
vební společnosti, která akci realizuje, posléze začali napojovat jed-
notlivé přípojky k odběratelům. 

Oprava by měla ukončit relativně časté rozkopávání silnice z dů-
vodů oprav rozvodu pitné vody. Zaručí i uložení potrubí v minimální 
hloubce 1,5 m pod povrchem. V uplynulých třiceti letech tu hlavní 
řad dvakrát zamrzl v celé délce a lidem nezbylo než každý den puto-
vat k cisterně před vodárnou. Jednou tento stav trval celé týdny. 

Rekonstrukce vodovodu o rok pozdržela plánovanou opravu ko-
munikace od spálené lípy až ke státní hranici v Uhelné včetně přile-
hlých uliček. Po uložení nového vodovodního řadu a přípojek nebude 
silničním pracím už nic stát v cestě. Nové silnice bychom se v Uhelné 
měli dočkat ještě do konce tohoto roku.  

Obyvatelé Uhelné obnovu místní kaple a opravu cest ve svém byd-
lišti kontinuálně již několik volebních období definovali jako své prio-
rity. Náročné investiční akce nebylo možné realizovat hned, v letošním 
roce však dojde k jejich završení.              Roman Sedláček
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Slunce na obloze pozvolna sílí, a i přes letošní chladné jaro se na Kris-
týně čím dál častěji vrhají do ledových vod jezera první naháči. Pláže 
doznaly v minulých letech podstatných změn, to vědí snad všichni 
Hrádečáci. Trochu stranou toho, co jako domácí vidíme na první pohled, 
je dění v rekreačním areálu, který prostřednictvím akciové společnosti 
vlastní Město Hrádek nad Nisou. 

O dokončeném wellness v penzionu jsme psali nedávno, dnes se 
podíváme na změny, které čekají hlavně návštěvníky kempu z míst 
více či méně vzdálených. 

Areál nabízí ubytování v 69 chatách a 12 pokojích v penzionu. Uby-
tování v chatách má různou úroveň, velká šance, že si vybere každý.  
I ti, co chtějí něco ušetřit. Více jak polovina chat má vedle kuchyňky 
a toalety i sprchu.  

Období mezi sezónami 2020/2021 využívá akciová společnost  
Kristýna na opravu chat číslo 1–10 v těsném sousedství penzionu.  

Dispoziční změnou se část původní terasy u každé z nich mění na so-
ciální zařízení s toaletou a sprchovým koutem. Uvnitř zbylo více místa 
pro kuchyňku a klienti už nemusí na společná WC. 

V posledních letech kempu ročně zbývá po odečtení nákladů kolem 
tří milionů korun. Prostředky systematicky využívá na opravy a další 
zvyšování úrovně služeb zákazníkům.  

Nejinak to plánují i do budoucna. V nejbližší době chystají výměnu 
oplocení hřišť na plážový volejbal. Budoucí podlahové topení v pen-
zionu směřuje mimo jiné i k celoročnímu provozu Áček – penzionu  
i restaurace. Přechod na plyn (včetně kuchyňských technologií) by 
měl přinést nemalé úspory a v souvislosti s novým nájemcem restau-
race se už dost hlasitě hovoří o vzniku malého pivovaru. 

Kapacita městské čističky odpadních vod prozatím brzdí záměr  
vybudovat další sociální zařízení mezi kempem a jachtařským areá -
lem. Veškeré objekty okolo jezera patří akciové společnosti Kristýna  
s výjimkou jachtařské loděnice. Gastronomická zařízení mají v nájmu 
jejich provozovatelé. „Skokanem roku“ na Kristýně s úsměvem nazý-
vají Bistro Panelka. Jeho popularita prudce stoupá, letos bylo v pro-
vozu, byť v režimu okénko, i v zimě. Úspěšnému nájemci se tu chystají 
vyjít vstříc zvětšením provozního skladu. Restaurace v penzionu pro 
změnu získá k dispozici chladící a mrazící box, který nebude dál svým 
provozem rušit okolí. 

Zvyšující se počet návštěvníků si v delším horizontu vyžádá novou 
recepci. Situována by měla být pod hlavním parkovištěm. Svým neza -
měnitelným ztvárněním připomene důlní historii místa, kde dnes lidé 
nachází zábavu, relaxaci a odpočinek. 

Nezbytné bude vybudovat i nový obchod. Původní pekařství, ač 
jeho sortiment už dávno překročil původní zaměření, kapacitně 
dávno zaostává. Řešením by měl být koloniál, jenž uspokojí většinu 
místních návštěvníků.              

 Roman Sedláček

Autokemp Kristýna

Už po osmé se letos symbolicky otevírala hrádecká Kristýna. Stejně 
jako vloni to bylo v utajení, protože podle vládních nařízení se hro-
madné akce stále nesmějí konat. Májový den ale prohřívalo sluníčko, 
takže několik svědků z řad náhodně kolemjdoucích návštěvníků Kris-
týny parta koupajících se odvážlivců měla. 

Jeden primát letošní Odemykání mělo. Právě skončivší duben byl 
podle meteorologů nejchladnější od roku 1997 a pátý nejchladnější 
za posledních padesát let. A kdo ví, zda ten náš hrádecký nebyl ještě 
chladnější. A to se pochopitelně odrazilo na teplotě vody. Ke staros-
tovi města Josefu Horinkovi, který na sebe bere každým rokem odpo-

vědnost sezónu na Kristýně zahájit, se letos opět přidal i liberecký hejt-
man Martin Půta, liberecká dálková plavkyně Markéta Pechová a tři 
další odvážní. Když před dvěma lety Markéta Pechová jako první han-
dicapovaná plavkyně na světě překonala kanál La Manche, měla voda 
teplotu 18°C, ale když jí zkřížil cestu trajekt a vodu promíchal, klesla 
teplota na 12 °C. A na Kristýně to prý letos bylo horší, odhadem pod 
deseti stupni. Věřme tedy, že se vrátí k normálu nejen počasí, a všichni, 
kteří mají Kristýnu rádi, si na ní užijí pěkné léto. 

Za půjčení lodi pro vílu Kristýnu děkujeme Půjčovně lodí Nisa. 
-vš-

Studené Odemykání Kristýny
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Město Hrádek nad Nisou podpořilo realizaci projektu „Sociální auto-
mobil“. Vozidlo Dacia Dokker bylo pro potřeby Dětského domova 
v Krompachu zakoupeno hlavně z výtěžků prodeje reklamních ploch 
na jeho kapotě. Vedle firem jako Denzo, Železářství Letná nebo 
Dlažby Kolínský se tak na předním blatníku sociálního vozidla objevilo 
i logo Města Hrádek nad Nisou. Podle hrádeckého starosty Josefa Ho-
rinky je tato podpora zcela v souladu s dlouhodobou strategií vedení 
města pomáhat doma i v okolí aktivitám směřujícím k veřejně pro-
spěšným činnostem. V tomto případě Hrádek nad Nisou přispěl část-
kou těsně pod hranicí dvaceti tisíc korun.    

Dar pro dětský domov

Možná jste si všimli cestou kolem MŠ v Oldřichovské ulici aktivit na sou -
sedním pozemku před dětským hřištěm. Mimo „lesa“ očíslovaných 
kolíků tu vzniklo zcela nové parkoviště.  

Změť v tuto chvíli chaoticky působících značek vytyčuje polohu  
budoucího geoparku. Ptáte se, co je geopark? Brzy uvidíte. Vznikají 
tu cestičky s naučnou stezkou tematicky zaměřenou na geologii  
a těžbu surovin v Trojzemí. Budou tu k vidění skutečné vzorky hornin. 
V sousedním Polsku již takové místo mají. Geopark Bogatynia – Jasna 
Góra má hodně podobný charakter.  

Pro geopark bylo vybráno místo v těsné blízkosti dětského hřiště, 
jehož atraktivita naučnou stezkou jen poroste. Geopark bude zároveň 
propojen s geologickou lokalitou – bývalou cihelnou. Ta nabízí turis-
tické okruhy mimo komunikace přírodním a klidným prostředím. Děti 
s rodiči se zde mohou bezpečně pohybovat pěšky, na kolech či kolo-
běžkách. Komplex, kde je možné aktivně a bezpečně trávit volný čas 
s celou rodinou, se ještě zvětší.  

Geopark včetně propojení s cihelnou je bezbariérový, vhodný také 
pro seniory. Počítá se i s virtuálním spojením geoparků na obou stra-
nách hranice. K aktivitám projektu patří také propagace obou lokalit. 

Výstavba geoparku je spolufinancována Evropskou Unií prostřed-
nictvím Programu přeshraniční spolupráce Interreg V-A Česká repub-
lika – Polská republika 2014–2020. Z celkové částky téměř 60 tisíc EUR 
unie přispěje polovinu. Park by měl být přístupný do konce června  
letošního roku. 

Sousedící parkoviště mezi mateřskou školkou, geoparkem a dět-
ským hřištěm vybudovalo v rámci svého rozpočtu Město Hrádek nad 
Nisou. -rs-

Geopark Oldřichovská

7ze společnosti 5. číslo | květen 2021

www.hradek.eu



8

V sobotu 8. května jsme si v Hrádku nad Nisou připomněli 76. výročí 
konce druhé světové války. Vzpomínkový akt začal u pomníku Obě-
tem válek před ZŠ Lidická a pokračoval na hřbitově na Liberecké ulici. 
Hejtman Libereckého kraje Martin Půta, starosta města Josef Horinka, 
místostarosta Pavel Farský a člen rady města Jaromír Mottl položili kvě-
tiny u společného hrobu zemřelých nuceně nasazených v hrádeckém 

Spreewerku, úplně první oběti války v Hrádku Rudolfu Zárybnickému, 
u hrobů kapitána Rudé armády Nikolaje Sosnovského a vojína Karla 
Bartoše, kteří zemřeli krátce po skončení druhé světové války. Vzpo-
mínka byla věnována také hrádecké rodině Winternitzů, jejíž  
členové byli během války prakticky všichni zavražděni na různých mís-
tech Evropy.

1. května uplynulo 17 let od rozšíření Evropské unie. Na česko-ně-
mecko-polském trojmezí tehdy probíhala jedna z hlavních oslav. His-
torický okamžik si každoročně připomínáme při lidové slavnosti Spo-
lečnou cestou. Každoročně, kromě posledních dvou let.  

Když se vloni na Trojmezí sešli jen zástupci Hrádku, Žitavy a Boga-
tynie, protože hranice byly uzavřené, považovali situaci za naprosto 
výjimečnou. Uběhl rok a situace se zopakovala s tím rozdílem, že ome-
zení na hranicích trvají ještě déle a nikdo netuší, kdy se vrátíme k nor-
málnímu životu. 

Vedení měst spolu s hejtmanem Libereckého kraje Martinem Půtou 
se na Trojmezí sešlo opět prvního května. Letos opravdu jen na bře-
zích Nisy, bez podání rukou uprostřed řeky, ve které bylo podstatně 
více vody, než je běžné. Společně vypustili po hladině za tónů evrop-
ské hymny symbolický věnec, proběhl také skromný přípitek. Snad už 
svítá na lepší časy a brzy přijde doba, kdy omezení pominou. 

-vš-

Postupné rozvolňování se jako jedněch z prvních týkalo i knihoven. 
Od 12. dubna mohou mít otevřeno v běžném režimu. To se týká i hrá-
decké městské knihovny: knihy si čtenáři opět mohou vybírat sami, 
nemusí už tedy spoléhat na online katalog a výdejové okénko.  

S tím je ale také spojena potřeba vrátit vypůjčené dokumenty.  
I když byla nastavena jistá benevolence a přihlíželo se k tomu, že byl 
provoz omezený, život se pomalu vrací k normálu a s ním i služby, kni-
hovny nevyjímaje. 

Všem čtenářům jsme vyšli vstříc a jako jistou kompenzaci za ome-
zení v knihovnách, byť nebyla z naší vůle, jsme jim prodloužili regis-
traci o 4 měsíce. 

Během pandemie jsme zavedli novou službu, tzv. Knižní box, který 
bude fungovat nastálo. Pokud čtenářům z jakéhokoliv důvodu nevy-
hovuje otevírací doba, mohou si knihy a časopisy objednat, my je ulo-
žíme do knižního boxu a pošleme SMS zprávu s číslem skříňky.  
Vybrané dokumenty si pak je možné vyzvednout v otevírací době in-
formačního centra, tedy i v sobotu a v neděli. 

Zároveň znovu upozorňujeme, i na dvě další novinky: půjčování 
audioknih, jejichž výběr stále rozšiřujeme a půjčování elektronických 
knih. Návod, jak na to, najdete na internetových stránkách knihovny 
(www.hradek.eu/knihovna). 

-vš-

76 let od konce druhé světové války

Setkání na Trojmezí

Knihovna je opět otevřena
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Občanům, kteří v měsíci dubnu 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Jana Měchurová, Antonín Čáp, Marie Kučerová, 
            Jiří Maxima, Czesława Rokosová 
80 let   Bohuslava Nekvapilová 
82 let   Václav Vitík, Jaroslava Palasová 
83 let   Vlasta Navrátilová, Alžběta Brodňanská, Jiří Soukup 
84 let   Pavel Simandl 
86 let   Walter Sitte 
88 let   Margit Ručková 
89 let   Adolf Ručka, Jaroslava Ivanová 
90 let   Jiří Brožík 
92 let   Antonín Procházka 
 

Omlouváme se rodičům Jakuba Vachka za chybně uvedené jméno 
v seznamu dětí přivítaných mezi občánky našeho města v dubno-
vém HRÁDECKU. 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

Pozvolné rozvolňování mimořádných opatření se týká i hrádeckého 
Domu dětí a mládeže Drak. Již tři týdny vítají v domě dětí účastníky 
kroužků, které zatím probíhaly pouze pro jedno dítě. Od 10. května 
ale již mohou být přítomny tři děti. „Účast nebude nově podmíněna 
testem, stále ale platí dodržování zvýšených hygienických pravidel  
a rouška. Po každém kroužku místnost desinfikujeme, aby byla připra-
vená pro další zájemce,“ říká ředitel DDM Drak Stanislav Dvořan. 

„Na kroužky je nutné si předem rezervovat čas prostřednictvím  
e-mailu nebo telefonicky. Na našich stránkách www.ddm-drak.cz  
několikrát denně aktualizujeme stav volných míst. Termíny zveřejňu-
jeme a přihlašování umožňujeme pouze na týden následující, neboť 
se situace a podmínky často mění,“ dodává Stanislav Dvořan 

A jaké kroužky vlastně DDM Drak nabízí? Aktuálně je to keramika, 
točení na kruhu, korálkování a tvořivá dílna. V Drakovi ale připravují 
i zcela nové kroužky a i nadále pokračují v distančních aktivitách, na 
které jsou hrádečáci zvyklí. „Proto doporučuji, sledujte nás např. na 
našem facebooku, aby vám žádná aktualita neutekla,“ dodává Stani-
slav Dvořan. 

Distanční výuka, která se od začátku pandemie týkala škol, platila 
i pro domy dětí. K taškám s materiálem a návody k domácímu tvoření, 
které chystali v domě dětí už v loňském roce, přibyly další aktivity.  

Oblíbené tašky najdete na plotě domu dětí nyní jednou za tři týdny,  
navíc jsou nově rozváženy do Oldřichova, Václavic a na Dolní Sedlo. 
Jednou za tři týdny se otevírá keramické okénko. V domě dětí si vy-
zvednete keramickou hlínu, pokyny s odkazem na návod na youtube, 
přes víkend připravíte polotovar a po jeho odevzdání se můžete těšit 
na vypálený výrobek. Třetí týden vyplňují další různorodé aktivity,  
vyhlašované prostřednictvím internetových stránek a facebooku. 

Na zimní soutěž o nehezčí fotografii Popovy skály navázala jarní 
varianta: Nejkrásnější pohled – vodní. Čas na přihlášení vaší fotografie 
máte do konce května. Často se zmiňuje, že pandemie nás zavřela 
doma a hodně se omezilo sportování. Protože možnosti organizova-
ného sportování jsou stále omezené, můžete se přidat k Dvěma kilo-
metrům pro zdraví aneb pocitovému běhu. Vůbec nejde o závod, 
trasa je krátká, rovinatá a jde hlavně o sdílení pocitů. A konečně  
probíhají už dva díly soutěže Hrádecký detail, ve které jde především 
o postřeh a všímavost. Úkolem je v dané lokalitě najít zveřejněné  
detaily, zakreslit je do mapy nebo jinak dokázat jejich objevení a vý-
sledek odevzdat do DDM. Nejlepší hledači budou na závěr odměněni. 
Zatím se hledá na Horním náměstí a v městském parku. Pravidla pro 
všechny distanční aktivity najdete na www.ddm-drak.cz. 

-vš-

V rámci měsíce čtenářů vyzvala Městská knihovna v Hrádku nad Ni-
sou čtenáře, aby se pokusili ztvárnit, co pro ně kniha znamená. Své 
pocity mohli převést do obrázku, fotografie, básně, videa – v tomto 
směru nebyla pravidla nijak omezená.  

Protože výstavy v době vyhlášení výzvy nebyly možné, díla jejich 
autoři odevzdávali buďto elektronicky nebo do výdejového okénka. 
Nakonec se sešlo 18 děl, když počítáme i jednu kolektivní práci  

VIII. A ze ZŠ Lidická, do které se zapojilo 22 dětí. Většinou šlo o kresby 
nebo malby, ale v e-mailu se objevila i jedna fotografie a jeden pro-
storový exponát, samozřejmě také jen na fotografii. Možnost podílet 
se na výstavě využily ke zpestření distanční výuky i některé školy, vět-
šina zaslaných prací je tedy dílem dětí. Je ale potřeba dodat, že někte -
ré práce děti do knihovny zaslaly nebo donesly zcela spontánně. 

Všem autorům děkujeme. Výstavu si můžete prohlédnout na inter-
netových stránkách městské knihovny (www.branatrojzemi.cz), pří-
padně využijte QR kódu. -vš-

Do domu dětí se vrací kroužky 

Virtuální výstava Kniha v mém životě

Jeden z obrázků na výstavě od Denisy Korbelářové
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Tip na výlet
V posledních číslech jsme vám dávali tipy na převážně venkovní výlety. 
Vzhledem k tomu, že se pomalu začínají uvolňovat vládní opatření, 
budeme se opět moci vrátit k tipům do vnitřních prostor. Květen sice 
láká k výletům do přírody, zkuste si ale naplánovat i ten do Severočes-
kého muzea v Liberci. To bylo totiž víc jak tři roky zavřené nejen kvůli 
koronaviru, ale především z důvodu kompletní rekonstrukce a moder-
nizace. Začátkem května se opět otevřelo pro veřejnost.  

 
Severočeské muzeum v Liberci 
Bylo založeno v roce 1873 jako umělecko–průmyslové muzeum a v čes -
kých zemích je nejstarším muzeem tohoto typu. Budova v roman-
ticko–historizujícím stylu byla dokončena v roce 1898. Depozitáře 
ukrý vají přes 700 000 sbírkových předmětů. Bohaté sbírkové fondy 
obsahují špičkové kolekce především v uměleckých řemeslech – sbírka 
orientálních koberců je druhá největší u nás, rovněž tak sbírka současné 

autorské tapiserie. Mimořádně cenné a početné jsou soubory kopt-
ských tkanin, historických gobelínů (v expozici muzea dokonce visí  
i nejstarší vystavený gobelín v Česku), vyšívaných liturgických textilií, 
krajek, skla, porcelánu, uměleckého kování, cínu, plakátů, starých 
tisků atd. Bohatě jsou zastoupené i sbírky historické, etnografické  
a přírodovědecké. Muzeum má bohatou knihovnu a tři sbírková od-
dělení – přírodovědecké, historické a umělecko–historické.  

Expozice užitého umění zahrnuje v chronologickém přehledu vývoj 
evropského užitého umění od starověku do současnosti. Expozice pří-
rody Liberecka pak přibližuje živou i neživou přírodu Libereckého 
kraje. Největší část je věnována Jizerským horám, další sekce vás  
seznámí s přírodou Ještědského hřbetu, Frýdlantska a Českého ráje. 
Zajímavá je expozice věnovaná historickým hudebním automatům. 
Jedná se o jednu z největších v zemi. Většina vystavených exponátů 
je plně funkční, takže lze exponáty obdivovat nejen zrakem, ale i slu-
chem. Součástí je třeba model varhan či flašinetu, na které si můžete 
zahrát. 

Po nákladné rekonstrukci tady najdete také zbrusu nové expozice 
uměleckých řemesel a průmyslu, kterým je vyhrazeno celé jedno 
patro muzea. Nahlédnete tak do jednotlivých historických období, od 
starověku, přes středověk, renesanci a baroko až po současnost.  
V přízemí je nově k vidění instalovaný depozitář, který nechá nahléd-
nout i do prostor, kam se běžně není možné dostat. Vystavené jsou 
zde předměty z různých fondů, například skla či uměleckého kovář-
ství, a to formou depozitárního uložení, abyste si udělali představu, 
jak to v depozitáři vypadá. Součástí budovy Severočeského muzea je 
také rekonstruovaná renesanční věž bývalé liberecké radnice. Vstupní 
schodiště pak nově střeží bronzové sochy lva a lvice z dílny známého 
českého výtvarníka Jaroslava Róny.  

Pokud jste v libereckém muzeu byli naposledy při výletě se školou, 
udělejte si čas a přesvědčte se sami o tom, jak se poněkud zkostnatělá 
instituce s léty neměnnou expozicí proměnila v moderní výstavní pro-
stor s mimořádně zajímavými exponáty.    

Věra Baumgartnerová

10 tip na výlet

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Historické pohlednice a fotografie jsou oblíbeným tématem. Inspirují 
ke vzpomínkám, vyvolávají příjemné nostalgické pocity, dávají na-
hlédnout do historie. Umožňují sledovat proměny města, často z nich 
lze vyčíst fakta, která jinde nenajdeme. Fotografie i kresby zachycují 
jeden jediný okamžik, s přibývajícími léty tedy nabývají velké doku-
mentární hodnoty, ač papír pod nimi žloutne. 

 
Nejstarší fotografie a pohlednice Hrádku jsou z konce 19. století, 

je jim tedy kolem 130 let. To není příliš dlouhá doba v historii města. 
Přesto přinášejí zajímavé informace. Uvědomíme si, jak čilým ruchem 
žily některé ulice, kolik v Hrádku fungovalo obchodů, malých i velkých 
podniků, kolik domů již dnes neexistuje. 

Pohlednic se dochovalo několik set druhů. V době před sto lety totiž 
byly velmi oblíbené. Z dnešního pohledu nám může přijít zvláštní, že 
svoji pohlednici měla skoro každá hospoda, není problém najít 
snímky řady ulic, které by nás v současnosti ani nenapadlo na pohled-
nici zvěčňovat. Některé pohlednice jsou běžně dostupné, některé na-
opak velmi vzácné.  

 
V HRÁDECKU jsme se už několikrát starým snímkům věnovali. Po 

letech se k nim opět vracíme. Budeme zveřejňovat pohlednice a foto-
grafie, které jste už možná někde viděli, ale budeme se snažit hledat 
i neotřelé záběry. A budeme rádi, když se s námi případně podělíte  
o snímky, které máte ve vašich rodinných albech. 

Zároveň se budeme snažit k fotografiím doplnit zajímavé infor-
mace. Někdy bude textu více, jindy možná jen pár řádků. Věříme, že 
vás nová rubrika zaujme. 

Nitkou spojující dnešní obrázky je Liberecká ulice, dům č. p. 163, 
ve kterém je nyní veterinární ordinace. A proč začneme tímto na první 
pohled nenápadným domem? Věděli jste, že v něm měla svou po-
bočku dílna, jejíž vitráže najdeme nejen po celé naší republice? 

Začněme ale popořadě. Dům č. p. 163 (samozřejmě v jiné podobě) 
byl postaven v r. 1785 na účet obce Hrádek a připojených vesnic Do-
nín a Loučná na pozemku vrchnosti jako škola, protože ta stávající už 
byla značně chatrná. První prostředky stačily jen na jednu třídu  
a byty pro dva učitele. Děti se musely učit na směny – jedna třída do-
poledne, druhá odpoledne. Až v r. 1788 byla přistavěna 2. třída, když 
na ni přidal peníze kromě jiných i páter Joseph Schöpfer, kterému vdě-
číme kromě jiného za nynější podobu kostela sv. Bartoloměje.  

Jako škola sloužila budova až do postavení nové budovy ve Školní 
ulici (ZŠ Lidická) v roce 1887. Z dalších majitelů domu je zajímavý Carl 
Ludwig Türcke, který jej koupil v r. 1894. Od něj v r. 1901 dům koupili 
manželé Marie a Richard Schleinovi. A teď se pozorně podívejte na 
vývěsní štít domu na jediné barevné pohlednici: jméno Richarda 
Schleina je tam jasně patrné. Na jiném snímku domu č. p. 163 z této 
doby je čitelný také nápis Glasmalerei. Die Kunstwerkstätten für  
Glasmalerei, Kunstglaserei und Messing-Verglassung von Richard 
Schlein byla proslulá žitavská dílna zabývající se malbami na sklo a vi-
trážemi – a v Hrádku měla svou pobočku. Díla Richarda Schleina  
z Hrádku můžeme najít třeba v kostele v Horní Řasnici, v kostele ve 
Vítkově u Opavy, v Mírovém kostele Církve československé husitské  
v Lovosicích nebo ve vstupní hale dnešní policejní budovy v Jablonci 
nad Nisou. 

A jméno Türcke, které už bylo zmíněno? Carl Ludwig Türcke byl 
německý malíř skla a výtvarník. Rodiny Richarda Schleina a Carla Lud-
wiga Türckeho své síly spojily a vznikla firma s názvem Türcke  
& Schlein. Zatímco hrádecká pobočka zanikla za první republiky, ži-
tavská fungovala až do roku 1964. Ve dvoře barokního domu na 
adrese Theaterring 14 v Žitavě dodnes najdeme výrobní halu firmy 
Türcke & Schlein, jejíž vitráže můžeme vidět kromě jiného i na žitavské 
radnici.         Vít Štrupl

Historické okénko
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Jaro je tady
Čekání na jaro letos trvalo poněkud déle, než jsme byli v posledních 
letech zvyklí. Často nás zaskočilo vlhko a chladno i ve chvílích, kdy 
jsme už už nedočkavě vyhlíželi konejšivé sluneční paprsky. Možná 
jsme jen pozapomněli, že dubnové počasí bývávalo zpravidla vrtkavé 

a až začátkem května přicházel ten správný okamžik, kdy se stromy  
a keře obalily tisíci barevných květů. Co když se jen v nenormální 
době vrátilo alespoň něco normálního…  

-rs-
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